



Průběh viktimizace

Viktimizace je obecně členěna do tří faz:

- Primární viktimizace – což je újma způsobená pachatelem jako primý důsledek trestného činu
- Sekundární viktimizace – újma vznikající následně druhotně v návaznosti na trestný čin vlivem průběhu trestního řízení a projednávání soudem trestného činu
- Tertiální viktimizace – spíše nežl o újmu se jedná o špatný psychický stav oběti, která není schopna se vyrovnat s traumatickou zkušenosí, přeskočit je dobro k rozsudku, napravě a finanční kompenzaci

Průběh viktimizace

- Viktimizace je obecně členěna do tří faz:
- Primární viktimizace – což je újma způsobená pachatelem jako primý důsledek trestného činu
 - Sekundární viktimizace – újma vznikající následně druhotně v návaznosti na vlivem průběhu trestního řízení a projednávání soudem trestného činu
 - Tertiální viktimizace – spíše nežl o újmu se jedná o špatný psychický stav oběti, která není schopna se vyrovnat s traumatickou zkušenosí, přeskočit je dobro k rozsudku, napravě a finanční kompenzaci

Die Universität des dritten Lebensalters
an der Masaryk-Universität in Brünn

University of the Third Age
at Masaryk University in Brno



„Každý, kdo se přestane učit, je starý,
ať je mu dvacet nebo osmdesát.
Každý, kdo se stále učí, zůstává mladý.“

„Wer aufhört zu lernen, ist alt. Er mag zwanzig oder achtzig Jahre zählen.
Jeder, der weiterlernt, ist jung.“

„Anyone who stops learning is old,
whether he is twenty or eighty.
Anyone who continues to learn
remains young.“

Henry Ford

Die Universität des dritten Lebensalters
an der Masaryk-Universität in Brünn

University of the Third Age
at Masaryk University in Brno

Obecné informace o U3V

Součástí celoživotního vzdělávání je i Univerzita třetího věku (U3V). Umožňuje osobám seniorského věku vzdělávání na univerzitní úrovni, které má charakter osobnostního rozvoje. Podporuje aktivizaci starých dospělých a seniorů; zpřístupňuje jim vhodnou formou nové poznatky, vědomosti i dovednosti; podporuje psychickou a fyzickou svěžest a autonomii osob ve vyšším věku; stimuluje jejich zájem o současné dění, praktické využívání získaných vědomostí a o stále aktivní přístup k životu.

Allgemeine Informationen über die U3LA

Zu lebenslangem Lernen gehört auch die Universität des dritten Lebensalters (U3LA). Sie bietet Senioren und Seniorinnen universitäre Ausbildung, deren Ziel in der Persönlichkeitsentwicklung der Studierenden besteht. Die U3LA ermöglicht Älteren und SenioreInnen ihr Leben aktiver zu gestalten, macht ihnen in geeigneter Form neues Wissen, Erkenntnisse und Fertigkeiten zugänglich, fördert ihre psychische und physische Frische, regt ihr Interesse an aktuellen Geschehnissen an und lehrt die erworbenen Kenntnisse praktisch anzuwenden. Kurz gefasst – die Seniorenbildung unterstützt die Selbständigkeit der Beteiligten und trägt im Wesentlichen zu ihrem aktiveren Leben bei.

General information about U3A

The University of the Third Age (U3A) is a form of lifelong learning. It enables older persons obtaining university-level education encouraging personal development. U3A supports active lifestyle of older people, mediates the latest findings, knowledge and skills in a suitable form, fosters mental and physical vigour and independence of persons in post-productive age, stimulates their interest in current events, practical use of gained knowledge and active life attitudes.





U3V MU

Univerzita třetího věku Masarykovy univerzity vznikla v roce 1990 a stala se nedílnou součástí vzdělávacích a společensko-kulturních aktivit univerzity. U3V připravuje nejrůznější edukační aktivity pro seniory, od klasických forem vzdělávání (dlouhodobé a krátkodobé kurzy, mimořádné přednášky, exkurze, výtvarné a hudební plenáry apod.), přes aktivizační programy zaměřené např. na zdravý životní styl až po nejrůznější animační aktivity určené osobám důchodového věku.



U3LA der MU

Die Universität des dritten Lebensalters wurde an der Masaryk-Universität im Jahr 1990 gegründet, seitdem ist ihre Tätigkeit ein fester Bestandteil der Bildungs- und Kulturaktivitäten der Universität. Die U3LA bereitet diverse Bildungsveranstaltungen für SeniorenInnen vor, es handelt sich sowohl um klassische Bildungsformate (lang- und kurzfristige Kurse, Sondervorträge, Exkursionen, Pleinairs für bildende Kunst und Musik u. ä.) als auch um Aktivierungsprogramme mit mannigfältigen Inhalten, wie z. B. gesunder Lebensstil und diverse animierende Veranstaltungen für Personen im Seniorenanter.



U3A MU

The University of the Third Age at Masaryk University was founded in 1990 and has become an integral part of educational, social and cultural activities of the university. U3A organizes various educational events for older people, ranging from traditional forms of education (long-term and short-term courses, special lectures, field trips, open-air art workshops) to activation programmes focussed, for instance, on a healthy lifestyle, to diverse animation activities specifically designed for the retired.

Podmínky přijetí

Program U3V je zpravidla určen osobám, které dosáhly věku potřebného pro přiznání starobního důchodu a mají úplné středoškolské vzdělání s maturitou.

Zájemci se mohou přihlásit v kanceláři U3V, Komenského náměstí 2, Brno. Přihlášku je možné podat i elektronicky prostřednictvím Obchodního centra Masarykovy univerzity, zpravidla v období od května do června, odkaz <http://is.muni.cz/obchod/fakulta/u3v>.

Zulassungsbedingungen

Das Programm der U3LA ist in der Regel bestimmt für die Personen, die das Alter für den Anspruch auf Altersrente erreichten und eine vollständige Mittelschulbildung mit Abitur/Matura abschlossen.

Die Interessenten können sich im Büro der U3LA fürs Studium anmelden (unter der Adresse Komenského náměstí 2 in Brno). Die Anmeldung kann auch elektronisch im Mai und Juni beim Geschäftszentrum der Masaryk-Universität unter <http://is.muni.cz/obchod/fakulta/u3v> erfolgen.

Admission requirements

U3A programmes are intended for people who have reached the retirement age and completed secondary education with a school-leaving examination.

Those interested may apply in the U3A office at Komenského náměstí 2, Brno. The application may also be sent electronically through the Masaryk University Shopping Centre usually from May to June. Link: is.muni.cz/obchod/fakulta/u3v.



Bildungsablauf

Der Unterricht in den langfristigen Kursen findet in Form von Vorlesungen, Übungen, Seminaren, ggf. Exkursionen statt. Die Lektoren sind ProfessorenInnen, DozentInnen und FachassistentInnen der Masaryk-Universität sowie Fachleute aus der Praxis. Für die HörerInnen der U3LA werden auch kurzfristige Kurse, Sondervorträge, Pleinairs für Kunst und Musik u. ä. veranstaltet.

Course of studies

Instruction in long-term courses is in the form of lectures, practical training, seminars or field trips. The courses are taught by professors, associate professors, assistant professors and lecturers, but also experts from practice. U3A students are also offered short-term courses, special lectures, open-air art workshops etc.

Průběh vzdělávání

Výuka v rámci dlouhodobých kurzů probíhá formou přednášek, cvičení, seminářů, případně exkurzí. Vyučujícími jsou profesori, docenti, odborní asistenti a lektori Masarykovy univerzity, ale i odborníci z praxe. Pro posluchače U3V jsou realizovány také krátkodobé kurzy, mimořádné přednášky, výtvarné a hudební plenéry apod.



Ukončení vzdělávání na U3V

Účastník programu U3V, který splní stanovené podmínky, se stává absolventem programu, a je mu vydáno osvědčení na slavnostní promoci, které se účastní nejen zástupci všech fakult ale i vedení Masarykovy univerzity.

Bildungsabschluss an der U3LA

Die Studierenden im Programm der U3LA, die die festgelegten Bedingungen erfüllen, werden Absolventen der U3LA-Programe und erhalten ein Zertifikat bei der feierlichen Veranstaltung, an der die Vertreter aller Fakultäten und die Führung der Masaryk-Universität teilnehmen.

Completion of study at U3A

U3A students who meet the predefined requirements will become graduates from the programme, and they will be issued a certificate at a graduation ceremony attended by representatives of all faculties and Masaryk University management.

MUNI
U3V

Navazující vzdělávání

Pro absolventy U3V, kteří mají zájem pokračovat ve vzdělávání, je určen kurz pro absolventy. V rámci něj jsou realizovány čtyři směry, společenskovědní, přírodnovědný, zdravovědný a humanitní. Absolventi si mohou vybrat, zda se budou profilovat pouze v jedné oblasti, nebo budou své poznatky rozšiřovat ve více směrech. Následně se mohou přihlásit dle aktuální nabídky i do dalších dlouhodobých kurzů.



Anschlussbildung

Für die U3LA-Absolventen, die ihren Bildungsweg fortsetzen wollen, gibt es Kurse für Absolventen in vier Fachbereichen: Gesellschaftswissenschaften, Naturwissenschaften, Gesundheitsbildung und Geisteswissenschaften. Die Absolventen entscheiden, ob sie sich lediglich in einem Fachbereich profilieren oder ihre Kenntnisse in mehreren Fachrichtungen vertiefen wollen. Interessenten können sich nach dem aktuellen Angebot auch in andere langfristige Kurse einschreiben.



Follow-up studies

Those U3A graduates who wish to continue in studies may register for a course for graduates. The courses are offered in four areas: social sciences, natural sciences, health science and the humanities. Graduates may choose whether to attend courses in one area or gain knowledge in more disciplines. Subsequently, they may register to other long-term courses according to the current offer.



Studienräume

Die HörerInnen der U3LA können kostenlos die Räumlichkeiten der MU nutzen, zum Beispiel den Lesesaal und Computerraum an der Pädagogischen Fakultät, wo ihnen die gesamte Ausstattung einschließlich Internetanschluss zur Verfügung steht. In Studienräumen ist immer ein Assistent anwesend.

Study rooms

U3A students are allowed to use MU premises free of charge, including but not limited to study and computer rooms at the Faculty of Social Studies, and a computer room at the Faculty of Education, where all facilities including an internet connection are available. A member of staff providing assistance is always present in study rooms.



Studovny

Posluchači U3V mohou bezplatně využívat prostory MU např. studovnu a počítačovou cvičebnu na Fakultě sociálních studií a počítačovou studovnu na Pedagogické fakultě, ve kterých mají k dispozici veškeré vybavení včetně připojení na internet. Ve studovnách je vždy přítomen asistent.



Dlouhodobé kurzy

Základním kamenem vzdělávání na U3V MU jsou jedno či víceleté vzdělávací programy např. Všeobecně zaměřený kurz, kurz Umění, objednávatelé a umělecký styl v dějinách, kurz Kulturní dědictví a památková péče na Moravě a kurz Univerzita třetího věku a Moravské zemské muzeum. Dlouhodobý kurz probíhá také na pobočce U3V v Telči a je realizován ve spolupráci s Národním památkovým ústavem Telč.



Langfristige Kurse

Den Grundstein des Studiums an der U3LA der MU bilden ein- oder mehrjährige Bildungsprogramme, zum Beispiel der Kurs *Kunst, Auftraggeber und Kunstsstil in der Geschichte*, der Kurs *Kulturerbe und Denkmalschutz in Mähren* oder der Kurs *Universität des dritten Lebensalters und das Mährische Landesmuseum* und viele andere. Einer der langfristigen Kurse findet an der Zweigstelle der U3LA in Telč statt und wird in Zusammenarbeit mit dem Nationalen Denkmalschutzzamt Telč realisiert.

Long-term courses

The cornerstone of U3A education at MU is one- or several-year educational programmes, e.g. General course, Art course, Patrons and artistic styles in history, Cultural heritage and historic preservation in Moravia, or University of the Third Age and the Moravian Museum. A long-term course is also organized at the U3A branch in Telč in cooperation with the National Heritage Institute in Telč.



Krátkodobé kurzy

Nad rámec základního programu U3V MU jsou realizovány kurzy tematicky zaměřeny např. na výuku cizích jazyků, počítačové technologie, pohybové relaxační aktivity. Některé z těchto kurzů jsou určeny i pro širokou seniorskou veřejnost.



Kurzfristige Kurse

Über das Grundprogramm der U3LA hinaus finden Kurse mit verschiedenen thematischen Inhalten statt, zum Beispiel Fremdsprachenunterricht, Computertechnologien, sportliche Entspannungsaktivitäten u. ä. Manche dieser Kurse werden auch der breiten Seniorenöffentlichkeit angeboten.

Short-term courses

In addition to the basic U3A MU programme, there are courses with thematic focus, for instance, on learning foreign languages, computer technology or physical relaxation exercises. Some of these courses are offered to the general senior public.

Exkurze

Posluchači mají možnost absolvovat jednodenní exkurze se zajištěným odborným výkladem např. exkurze do Botanické zahrady Masarykovy univerzity, na Slavkovské bojiště, do Telče.



Exkursionen

Die HörerInnen können an eintägigen Fächerkursionen mit fachlichen Vorträgen teilnehmen, zum Beispiel in den Botanischen Garten der Masaryk-Universität, zum Schlachtfeld von Austerlitz, nach Telč usw.

Field trips

Students may take part in one-day guided field trips, for instance, to the Botanical Garden of Masaryk University, to the Slavkov battlefield, or to Telč.



Mimořádné přednášky

V rámci tzv. mimořádné přednášky se významné osobnosti např. z politiky, akademického prostředí, ale i vědy a kultury vyjadřují k odborným i společenským tématům.



Sondervorträge

Im Rahmen der sgn. Sondervorträge beziehen bedeutende Persönlichkeiten aus der Politik, akademischen Gemeinde sowie Wissenschaft und Kultur Stellung zu relevanten fachlichen und gesellschaftlichen Themen.

Special lectures

Important political figures, outstanding scientists or artists express their views of professional topics or social themes as part of special lectures.



Mezinárodní spolupráce

Na přípravě a realizaci aktivit pro posluchače U3V MU úzce spolupracujeme i se zahraničními partnery např. se Seniorenkolleg Univerzity Lipsko a s Donau-Universität Krems.

Internationale Kooperation

Bei der Vorbereitung und Realisierung mancher Aktivitäten für die HörerInnen der U3LA der MU wird auch mit ausländischen Partnern zusammengearbeitet, zum Beispiel mit dem Seniorenkolleg der Universität Leipzig oder mit der Donau-Universität Krems.

International cooperation

International partners, such as Seniorenkolleg of Leipzig University or Donau-Universität Krems are involved in the preparation and implementation of activities for U3A MU students.



Kooperationen innerhalb Tschechiens

U3LA der MU ist Mitglied des Verbands der Universitäten des dritten Lebensalters der Tschechischen Republik, sie arbeitet mit dem Mährischen Landesmuseum, dem Regionalamt der Südmährischen Region, dem Magistrat der Stadt Brünn, Seniorenhämen, dem Universitätskrankenhaus zur Heiligen Anna in Brünn und der Mährischen Landesbibliothek zusammen.

Cooperation with Czech partners

U3A MU is a member of the Czech Association of Universities of the Third Age and cooperates with the Moravian Museum, South Moravia Regional Authority, Brno Municipal Authority, residential care homes, St. Anne's University Hospital, Moravian Library and others.



Spolupráce v rámci České republiky

U3V MU je členem Asociace univerzit třetího věku České republiky a spolupracuje např. s Moravským zemským muzeem, Krajským úřadem Jihomoravského kraje, Magistrátem města Brna, domovy pro seniory, Fakultní nemocnicí u sv. Anny v Brně, Moravskou zemskou knihovnou.

PR-Arbeit

Die Hauptquelle für Informationen sind die Webseiten der U3LA. Beiträge über das Geschehen an der U3LA werden regelmäßig auf sozialen Netzwerken veröffentlicht, auf der Facebookseite der Universität des dritten Lebensalters der MU und auf dem Yammer, dem internen Kommunikationskanal der MU. Die im Rahmen der U3LA realisierten Aktivitäten werden in Medien sowie an regionalen, nationalen und internationalen Konferenzen präsentiert.

Promotion

The main source of information is the U3A website. Information about events at U3A is regularly posted on social media, U3A Facebook page, and Yammer – MU internal communication channel. Activities implemented at U3A MU are covered by the media and presented at regional, national and international conferences.



Propagace

Hlavním zdrojem informací jsou webové stránky U3V. Příspěvky o dění na U3V jsou pravidelně zveřejňovány na sociálních sítích, Facebooku Univerzity třetího věku MU a na interním komunikačním kanálu MU Yammeru. Aktivity realizované v rámci U3V MU jsou prezentovány v médiích, na regionálních, národních i mezinárodních konferencích.



Kontakty

Korespondenční adresa

Žerotínské nám. 617/9, 601 77 Brno

Adresa kanceláře U3V MU

Komenského náměstí 220/2, 602 00 Brno

První budova – 3. nadzemní podlaží (vpravo od výtahu)

Dveře č. 352 a č. 353

Úřední hodiny:

Pondělí, středa 9.00 – 11.00 hod.

Úterý, čtvrtek 13.00 – 15.00 hod.

Infolinka: 549 498 141

Email: u3v@rect.muni.cz

Web: www.u3v.muni.cz

FB: facebook.com/U3VMU

Kontakte

Postanschrift

Žerotínské nám. 617/9, 601 77 Brno

Anschrift des Büros der U3LA der MU

Komenského náměstí 220/2, 602 00 Brno

das erste Gebäude – der 3. Stock (rechts vom Aufzug)

Tür Nr. 352 und Nr. 353

Öffnungszeiten:

Montag, Mittwoch 9.00 – 11.00 Uhr

Dienstag, Donnerstag 13.00 – 15.00 Uhr

Telefonische Info unter +420 549 498 141

Email: u3v@rect.muni.cz

Web: www.u3v.muni.cz

FB: facebook.com/U3VMU

Contact details

Mailing address

Žerotínské nám. 617/9, 601 77 Brno

U3A MU office

Komenského náměstí 220/2, 602 00 Brno

First building – 3rd floor (right of the elevator)

Door No. 352 and 353

Office hours:

Monday, Wednesday 9:00 – 11:00

Tuesday, Thursday 13:00 – 15:00

Information: 549 498 141

E-mail: u3v@rect.muni.cz

Web: www.u3v.muni.cz

FB: facebook.com/U3VMU





